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Acta de la reunió de la Taula Sectorial Agrària de la Fruita Seca   

 
Identificació de la sessió 
 
Número de referència: FS/01/21 
Data: 21/10/2021 
Lloc:  Plataforma virtual Teams  
Horari: 10.30h – 14.15 h 
 
Ordre del dia  
 
1. Aprovació, si s’escau, de l’acta de la reunió anterior  

2. Novetats de Sanitat Vegetal:  

2.1. Xylosandrus compactus (nova plaga dels avellaners i garrofers) 

2.2. Bernats i taca blanca en avellaner 

2.3. Xylella fastidiosa (situació actual a Espanya i Europa) 

3. Oficina Tècnica de l’avellana  

3.1. Accions dutes a terme des de la seva creació 

3.2. Associació d’Organitzacions de Productors d’Avellana  

4. Ajuts  

4.1. Balanç campanya i situació ajuts directes.  

4.2. Ajuts directes en el nou PEPAC 

5. Valoració preliminar de les actuacions per pal·liar els robatoris en plantacions de garrofa 

6. Torn obert de paraules  

 
Assistents  
 
Representats del sector 

Unió de Pagesos:  Rafel Español, Ramon Bonet , Jordi Castellnou i Esther Agramunt 
JARC (Joves Agricultors i Ramaders de Catalunya): Sisco Esquerda i Laura Llauradó  
FCAC (Federació de Cooperatives Agràries de Catalunya): Josep Lluis Bosque i Josep Pere Colat 
DOP AVELLANA DE REUS: Ester Gomis 
AEOFRUSE: Miquel Borràs  
 
Representants del DACC 

SECRETARIA D’ALIMENTACIÓ  

Direcció general d’Agricultura i Ramaderia 
 
La directora general d’Agricultura i Ramaderia: Elisenda Guillaumes  (presideix la reunió) 
La subdirectora general d’Agricultura: Neus Ferrete  
El cap de la Secció de Prevenció i Lluita Fitopatològica: Jordi Mateu  
La cap de la Secció d’Agricultura i Sanitat Vegetal de Tarragona: Mari Luz Cabodevila  
La tècnica de la Secció d’Agricultura i Sanitat Vegetal de Tarragona: Anna Aymami 
La coordinadora tècnica de les Taules Sectorials Agràries: Ana M. Llansó (actua com a secretària) 
La responsable de Gestió Telemàtica Ramadera: Anna Martell  
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Direcció General d’Empreses Agroalimentàries, Qualitat i Gastronomia 
 
La cap del Servei d'Indústries i Comercialització Agroalimentàries: Isabel Gomar  
El responsable d'Estudis i Comercialització Agroalimentària: Ernest Espinàs  
La tècnica del Servei d’Indústries i Qualitat Agroalimentàries: Iolanda Soriano 
El responsable d'Estructuració Agroalimentària: Pere Vilaseca 
La inspectora agroalimentària de la Subdirecció general d’Inspecció i Control Agroalimentari: Gemma 
Garcia  
 
SECRETARIA D’AGENDA RURAL  

El subdirector general de Gestió i Control d'Ajuts Directes: Valentí Marco 
La cap del Servei d'Ajuts a la Sostenibilitat Agrària: Pilar Ricart  
 
SERVEIS TERRITORIALS DEL DACC A TARRAGONA  

El director dels Serveis Territorials: Àngel Xifré  
La inspectora dels Serveis Territorials de Tarragona: Gemma Garcia  
El cap del Servei de Coordinació i Gestió Territorial: Jaume Boada  
 
OFICINA TÈCNICA DE L’AVELLANA 

El director: Jaume Salvat  
 
IRTA  

La investigadora: Mercè Rovira   
 
 

Desenvolupament de la reunió  
 
Introducció 
 
La directora general d’Agricultura i Ramaderia, Elisenda Guillaumes, inicia la reunió donant la 
benvinguda a tots els presents i indicant breument el procediment que s’utilitzarà per demanar la 
paraula i moderar aquesta reunió virtual, alhora que informa que s’enregistrarà, si ningú té inconvenient, 
per facilitar l’elaboració de l’acta i per tal que quedi a disposició de tots els assistents.  
 
E. Guillaumes comenta que és la primera reunió de la Taula Sectorial que es celebra sota el paraigua 
del nou Departament d’Acció Climàtica, Alimentació i Agenda Rural (DACC), que ha adquirit una gran 
envergadura amb la incorporació de la Secretaria d’Acció Climàtica, per fer front a l’emergència 
climàtica, la Secretaria d’Alimentació, que abasta totes les baules de la cadena des de la producció 
primària fins al consumidor, permetent una millor comunicació entre elles i  una millor valorització del 
sector primari com a productor d’aliments davant la ciutadania, de la que depenen la DG d’Empreses 
Agroalimentàries, Qualitat i Gastronomia i la DG d’Agricultura i Ramaderia al front de la qual continua 
ella mateixa i, la Secretaria d’Agenda Rural, per defensar la cohesió territorial, identificant les 
necessitats i implicar a tot el Govern (escoles, infraestructures, etc.) i defensant els projectes de vida 
arreu del territori. 
 
La directora fa èmfasi en que el repte actual és l’automillora de la sostenibilitat en totes les fases de 
producció i fer arribar al consumidor que els nostres productes estan produïts sota aquesta vessant. 
Per això s’està treballant en el Pla d’Agricultura Ecològica i en el Pla d’Agricultura Sostenible, el qual 
es troba en la primera fase de revisió.  
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La directora fa esment de la petició que es va fer en la reunió anterior, en el sentit de tractar temes més 
polítics a les reunions de la Taula Sectorial, comprometent-se a intentar de revertir-ho tractant els temes 
més tècnics a través de webinars específics, o grups de treball, etc. Tot i així, a l’Ordre del dia d’avui, 
hi ha uns punts de sanitat vegetal, que s’intentaran abordar des d’aquesta vessant més política, sense 
entrar en detalls tècnics, que si cal, es poden tractar a banda com acordi la Taula.  
 
E. Guillaumes felicita a tothom per la creació de l’Oficina Tècnica de l’Avellana, sorgida d’una Taula 
Sectorial, que acompanyarà al sector per tractar temes específics.  
 
 
1. Aprovació, si s’escau, de l’acta de la reunió anterior  

Per unanimitat i s’aprova l’acta de la reunió anterior de 12 de novembre de 2020, referenciada amb el 
codi FS/01/20, amb l’esmena aportada per la Unió de Pagesos a la pàgina 11, al penúltim paràgraf: 

- on diu “Tot i així, a aquestes alçades, amb les estratègies de la nova PAC, diu que s’inclourà en 
el paquet de propostes d’Eco-esquemes de la nova PAC. Petició 8a”,  

- Ha de dir, “Tot i així, a aquestes alçades, diu que es farà arribar la proposta en el marc del nou 
futur PDR. Petició 8a” 
 

S’annexa l’acta aprovada: 

punt 1- Esborrany 
acta TSA Fruita Seca.pdf 

 

2. Novetats de Sanitat Vegetal 
 
El cap de la Secció de Prevenció i Lluita Fitopatològica, Jordi Mateu, informa que el canvi climàtic i la 
globalització estan fent que s’incrementin les plagues i, des de l’UE, se’ns està demanant un increment 
del 30% més respecte l’any passat i més prevenció. 
   
 

2.1. Xylosandrus compactus (nova plaga dels avellaners i garrofers) 
 

El cap de la Secció de Prevenció i Lluita Fitopatològica, Jordi Mateu, informa sobre l’origen, evolució, 
biologia, danys i actuacions realitzades per fer front aquesta nova plaga de quarantena detectada a 
Catalunya a l’octubre de 2020 en avellaner, garrofer i llorer. Es tracta d’un petit escarabat molt polífag 
que causa danys tant per la seva activitat perforadora e la fusta, com pels fongs que proliferen en 
aquests forats. El DACC està molt implicat, destinant recursos humans i econòmics per fer 
prospeccions, estudiar la biologia de la plaga, fer analítiques i assajos d’endoteràpia i, des del 2020, 
està treballant en  l’estudi d’estratègies de lluita per reduir les poblacions utilitzant diferents mètodes 
(tractaments fitosanitaris, captura massiva, poda, etc.), per poder establir un pla de control, tot i que 
encara no hi ha cap resultat suficientment efectiu. A més col·labora en el projecte SAMFIX, que estudia 
les vies d’expansió de la plaga i desenvolupa protocols de detecció primerenca i mesures de contenció 
i erradicació.  
 
S’annexa la presentació exposada, que passa a formar part d’aquesta acta, on es poden consultar amb 
més detall les dades presentades: 

punt 2.1- 
Presentació_Xylosandrus_taula sectorial_18_10_21.pdf 

Unió de Pagesos (R. Español) manifesta la por del sector a aquesta plaga, ja que si afecta als avellaners 
i garrofers, s’hauran d’arrencar camps sencers. Unió de Pagesos (R. Español) manifesta la por del 



Generalitat de Catalunya 
Departament d'Acció Climàtica,  
Alimentació i Agenda Rural  
Direcció General 
d’Agricultura i Ramaderia 
 

 
 
Gran Via de les Corts Catalanes, 612-614 
08007 Barcelona 
Tel.: 93 304 67 00                                                                     Pàgina 4 de 15 
taules.sectorials.darp@gencat.cat 
http://agricultura.gencat.cat/ 
 
 
 
 

 
 

sector a aquesta plaga, ja que si afecta als avellaners i garrofers, s’hauran d’arrencar camps sencers. 
J. Mateu respon que el veritable problema és que ara per ara no tenim constància, ni aquí ni en lloc, de 
cap estratègia d’erradicació que sigui alhora efectiva i sostenible. El maneig del cultiu com la poda pot 
ser una eina efectiva per a la supressió, però no està sent efectiva per la erradicació; i en quant els 
tractaments fitosanitaris, s’haurien de realitzar cada 2 o 3 setmanes i no seria sostenible, tant des de 
les vessants agroambiental com la econòmica.  
 
La cap de la Secció d’Agricultura i Sanitat Vegetal de Tarragona, Mª Luz Cabodevila, afegeix que amb 
la biologia de l’insecte, no es troba la manera de lluitar contra ell i, amb la manca de productes 
fitosanitaris en fruits secs, especialment en garrofer, fa molt difícil el tractament. És, per això, que s’ha 
previst realitzar una reunió amb el sector per analitzar la situació i debatre les possibles solucions. 
 
R. Español, informa que, com són pocs productors de fruits secs, estan treballant amb França i Itàlia, 
per veure com combatre les plagues i com evitar la seva entrada, i que la Comissió Europea ha donat 
el vistiplau per treballar conjuntament amb Turquia per trobar productes per combatre la taca blanca. 
Posa de manifest la necessitat imperiosa de disposar de productes fitosanitaris registrats per als 
tractaments dels cultius de fruita seca. Petició 2a 
 

2.2. Bernats i taca blanca en avellaner 

 
La tècnica de la Secció d’Agricultura i Sanitat Vegetal de Tarragona, Anna Aymami, informa que es 
segueix amb el projecte de seguiment i control dels bernats i la taca blanca a l’avellana que estan duent 
a terme el DACC, l’IRTA i 3 ADV d’avellana del Camp de Tarragona.  Aquest any 2021, s’ha seguit amb 
l’estratègia del control químic amb tractaments localitzats dirigits a la vorera i s’han iniciat uns assajos 
de lluita alternativa amb sembra de cultius trampa als marges de les plantacions d’avellaner, per valorar 
de si es produeix un efecte atraient per als bernats.  
 
A. Aymamí informa sobre la metodologia emprada i els resultats obtinguts, d’acord amb la presentació 
que s’annexa a l’acta: 

Taula Sectorial 
FS_assaig avellana 2021 octubre .pdf 

Des de l’any 2017, quan es va iniciar el seguiment, aquest any 2021 és l’any que menys incidència hem 
tingut, tant de bernats de taca blanca. Es confirma la dinàmica poblacional de que els adults hivernants 
a l’inici es troben a les voreres de les finques. 
 
Unió de Pagesos (R. Español) diu que l’aigua és un bé molt escàs i car al Camp de Tarragona i planteja 
si seria viable l’estratègia del cultiu trampa entre els avellaners. A. Aymamí respon que aquesta 
estratègia s’ha de fer a les voreres, no entre els avellaners, i amb sembrats adaptats a la zona amb 
poques necessitats hídriques.   
 
Unió de Pagesos (E. Agramunt) demana continuïtat en els assajos del seguiment dels bernats i la taca 
blanca. E. Guillaumes respon que en principi així està previst, supeditat al pressupost de 2022. Petició 
2b  
 
La tècnica de la Secció d’Agricultura i Sanitat Vegetal de Tarragona, Anna Aymamí, informa que es 
segueix amb el projecte de seguiment i control dels bernats i la taca blanca a l’avellana que estan duent 
a terme el DACC, l’IRTA i les 3 ADV d’avellana del Camp de Tarragona.  Aquest any 2021, s’ha seguit 
amb l’estratègia del control químic amb tractaments localitzats dirigits a la vorera  i s’han iniciat uns 
assajos de lluita alternativa amb sembra de cultius trampa als marges de les plantacions d’avellaner, 
per valorar de si es produeix un efecte atraient per als bernats.  
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2.3. Xylella fastidiosa (situació actual a Espanya i Europa) 
 
El cap de la Secció de Prevenció i Lluita Fitopatològica, Jordi Mateu, informa sobre les principals 
novetats pel que fa a aquesta plaga, entre les que destaca que s’ha detectat afectació de Xylella 
Multiplex en lavàndula a la zona demarcada d’Occitània, a 80 km de la frontera de Catalunya, i per tant 
hem d’estar molt atents a qualsevol sospita, que caldrà comunicar immediatament al Servei de Sanitat 
Vegetal per poder prendre les mesures més adients. La taca de la zona d’Alacant segueix expandint-
se i és un fet que la Xylella va avançant. 
 
J. Mateu informa sobre les mesures a implementar en cas de detecció d’un focus, que tot i que són molt 
dures han estat una mica rebaixades amb la publicació del Reglament (UE) 2020/1201, de les mesures 
preventives que s’estan duent a Catalunya per evitar l’entrada de la plaga, les mostres analitzades i la 
divulgació que se’n fa per a que tothom estigui informat i alerta.   
 

punt 2.3- Xylela 
octubre 2021.pdf  

Unió de Pagesos (R. Bonet) comenta que sovint és complicat distingir si els danys  són produïts per la 
Xylella o per altres plagues que afecten també als ametllers. J. Mateu respon que no és fàcil, però 
davant qualsevol sospita demana contactar de forma immediata amb els companys de la Secció 
d’Agricultura i Sanitat Vegetal dels Serveis Territorials del DACC corresponents. Ara per ara, Catalunya 
està lliure de Xylella, però demana molta cura amb el material vegetal utilitzat, que sempre ha d’anar 
acompanyat del seu passaport fitosanitari reglamentari. E. Guillaumes demana al sector que traslladi 
als seus socis la importància de la immediatesa de comunicar qualsevol sospita, perquè és l’única 
manera que tenim de lluitar contra aquests malalties.  

 

3. Oficina Tècnica de l’avellana  
 
3.1. Accions dutes a terme des de la seva creació 

 
En Jaume Salvat, director de l’Oficina Tècnica de l’Avellana (OTA), informa que l’Oficina va començar 
a treballar al juny del 2020, en les 6 accions estratègiques encarregades:  

 Creació d’un panel de tast 
 Pla d’acompanyament i millora empresarial 
 Foment en l’organització d’esdeveniments 
 Disseny de material i foment de campanyes de consum de l’avellana 
 Promoció del coneixement i valorització de l’avellana a les escoles 
 Promoure la millora de l’organització del sector, 

sobre les quals el director informa de les accions realitzades de cadascuna, entre les que destaquen 
l’establiment de les normes del Panel de Tast i la preparació de 10 tastadors, la consolidació del “Temps 
d’Avellana”, amb l’organització de 21 actes arreu del territori, l’elaboració d’un programa d’activitats 
didàctiques per a les escoles i la creació de l’Associació d’Organitzacions de Productors d’Avellana 
(AOPA),  amb l’objectiu de millorar la rendibilitat de les explotacions, impulsar la recerca per millorar la 
qualitat del producte, fomentar la promoció i l’adopció de normes col·lectives. 
 
3.2. Associació d’Organitzacions de Productors d’Avellana  
 
Jaume Salvat afirma que el sector necessita instruments per millorar i garantir la seva continuïtat i, 
d’acord amb el sector es va apostar per la creació de l’Associació d’Organitzacions de Productors 
d’Avellana AOPA), atès que no es complien els requisits per crear una Interprofessional de l’Avellana. 
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Agraeix al Sr. Miquel Borràs d’ARBORETO i a CRISOL, que ja havien format l’AOP CRISOLAR NUTS, 
l’esforç d’adaptar els estatuts per fer una única Associació que englobi a tots els productors i a la resta 
d’organitzacions que han participat. També agraeix el suport rebut per part del DACC, en especial dels 
Serveis Territorials de Tarragona i de la cap del Servei d’indústries i Comercialització Agroalimentàries, 
Isabel Gomar i al seu equip, per la col·laboració en la redacció dels estatuts, que estan pràcticament 
enllestits, per tal que s’adaptin al reglament i puguin ser assumibles per als productors que han de 
formar-ne part i per l’establiment de la representativitat, que s’ha acordat que sigui en funció de la 
superfície mitjana d’avellaner dels últims 5 anys. Ara cal preparar l’Acord de constitució de l’AOP, que 
és previst que es signi durant el mes de novembre mitjançant un acte formal al Palau Bofarull de Reus,  
per involucrar d’alguna manera a la Diputació de Tarragona i altres organismes per recavar recursos 
que permetin assolir ells objectius que s’han marcat, a banda dels que es puguin aconseguir a través 
dels Grups operatius.  Aprofita per convidar als presents a assistir-hi a aquest acte. 
 
La figura de l’AOPA permet aplicar normes comuns en relació a la producció de l’avellana, a la protecció 
del medi ambient, a les pràctiques de conreu, a les tècniques de producció, a les pràctiques de gestió 
de la qualitat de les aigües i de fitosanitaris, accions de promoció de l’avellana, accions de recerca, 
millora de les qualitats organolèptiques de les avellanes, etc. i, si s’escau, sol·licitar extensió de normes 
per al sector.   
   
J. Salvat es mostra molt satisfet per la col·laboració de tothom (sector i administració)  la qual cosa 
agraeix públicament, perquè ha permès arribar fins el punt on estem actualment. S’annexa la 
presentació exposada: 

Punt 3.-Oficina 
Tècnica Avellana .pdf  

Unió de Pagesos (R. Español) mostra la seva preocupació pel fet que amb aquesta AOPA quedin fora 
els productors d’avellana de Girona i es pregunta perquè no s’ha fet la circumscripció econòmica de 
l’avellana de Catalunya. J. Salvat li recorda que la constitució de l’AOPA, és un requisit previ a demanar 
el reconeixement de la circumscripció econòmica i que de totes formes l’avellana de Girona queda 
representada en aquesta associació.  
 
AEOFRUSE (M. Borràs) espera que amb aquest pas, el sector s’uneixi més en benefici de tots  i 
s’acabin les diferències entre les OPFH que, a vegades, han produït malestar, i per part seva manifesta 
estar molt il·lusionat amb aquesta acció, a l’igual que la resta de les organitzacions participants i espera 
que amb la constitució de l’AOPA es puguin tirar endavant els problemes que té el sector, sobre tot el 
de la qualitat i la comercialització. 
 
La FCAC (JL Bosque) manifesta que amb aquesta nova figura jurídica, s’obren noves possibilitats de 
treball conjunt, tot i que no creu que amb els programes operatius (en els que ja hi estan les OPFH) hi 
hagi gaire més marge per recavar recursos.  J. Salvat fa l’aclariment que hi ha accions de promoció i 
recerca que no van a través dels programes operatius de les OPFH, i a través de l’AOPA, seria una 
manera de vehicular-ho.    
 
 
4. Ajuts  

 
4.1. Balanç campanya i situació ajuts directes 
 
El subdirector general de Gestió i Control d'Ajuts Directes, Valentí Marco, informa sobre el balanç de la 
campanya 2020 pel que fa als ajuts directes al sector de la fruita seca. La campanya es caracteritza 
per un coeficient de disciplina financera més elevat que en campanyes anteriors, per alimentar la 
reserva de crisi, amb un coeficient del 2,9% (normalment és al voltant del 1,4%), mentre que el coeficient 
de reemborsament ha estat normal, d’un 1,43%. No hi ha hagut depassament. El pagament en verd, 
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utilitzat per ajustar tota la dotació pressupostària dels ajuts directes, ha estat de 52,14%. V. Marco 
informa sobre els imports i les dates dels successius pagaments al sector en concepte d’ajuts dissociats 
a Catalunya (25 M d’€) i dels ajuts associats al cultiu de closca i garrofa (774.195,44€). També de la 
previsió per a la campanya 2021, el primer pagament els ajuts dissociats de la qual, es preveu per a 
inicis de desembre, i per als associats el primer trimestre de 2022, d’acord amb el document que 
s’annexa a l’acta: 

punt 4.1- 
TaulaSectorial_fruita seca_oct_2021.pdf 

 

V. Marco recorda que els controls s’han fet per monitoratge i per les mesures de flexibilització 
establertes a causa de la COVID-19, els controls sobre el terreny s’han reduït a un 3% de les sol·licituds. 
 
La FCAC (J.LL. Bosque) es mostra sorprès pel fet que, a Catalunya, aproximadament el 20% de la 
superfície de fruita seca no demana l’ajut i ha estat l’única comunitat autònoma que ha reduït la 
superfície que demana l’ajut acoblat, mentre a la resta de comunitats autònomes s’ha incrementat en 
unes 30.000 ha. És l’evidència que s’està perdent potencial productiu, i es mostra preocupat, tenint en 
compte el paper rellevant que aquest cultiu (ametller en secà) fa en certes àrees de secà, tant a nivell 
social com mediambiental. Cal buscar una solució per als secans de Catalunya, especialment per a la 
fruita seca, avellaner i ametller.  
 
J.LL. Bosque, també es mostra preocupat per la proposta del MAPA en relació als ajuts associats en la 
Conferencia Sectorial per al nou període de la PAC, pel fet que els restringeix encara més a zones amb 
pluviometries extremes (menys de 300 mm/any els darrers 10 anys) i pendents de més del 10%, i per 
tant, molta part del conreu a Catalunya quedarà fora. A més, els imports dels ajuts acoblats són molt 
baixos, amb un import unitari de 30 €/ha per al 2023, (han demanat al MAPA que incrementin les 
aportacions per als ajuts acoblats), i si Catalunya queda fora dels ajuts per la pluviometria, es perdria 
quasi 1 milió d’euros d’ajut, factors que  juguen en contra per evitar la pèrdua de superfície de fruita 
seca de secà. 
 
Valentí Marco comparteix aquestes reflexions i comenta que la disminució de sol·licituds dels ajuts es 
deu a la manca de compliment dels requisits. Informa que hi ha 4.800 ha d’ametller en secà que es 
declaren a  la DUN  però no han sol·licitat l’ajut. Afegeix que la pèrdua de superfície del 2021 respecte 
al 2020 no ha estat tan elevada com altres campanyes, però sí la tendència a augmentar les superfícies 
de secà (i de regadiu) al conjunt de l’Estat espanyol que ha propiciat aquest canvi d’orientació a l’ajut 
associat per part del MAPA. 
 
Unió de Pagesos (E. Agramunt) comenta que les darreres versions dels ajuts associats deixen fora 
l’avellaner de regadiu, a banda de la gran retallada que suposa per als conreus de secà pels requisits 
de la pluviometria i el pendent. De les 27.000 ha d’ametller que actualment demanaven l’ajut, quedarien 
entre unes 12-14.000 ha que podrien optar a l’ajut. Informa que des de Unió de Pagesos s’han oposat 
a aquesta proposta del MAPA i considera de que s’han de replantejar altres vies de suport per al sector.  
 
Unió de Pagesos (R. Español) afegeix que cada reforma de la PAC incideix negativament en el sector 
de la fruita seca i, sumat a altres factors com els preus de venda baixíssims, l’increment dels costos de 
producció, les noves plagues, la manca de productes fitosanitaris, i la “caiguda” dels ajuts associats de 
l’ametller de secà i de l’avellaner de regadiu, fa una situació insostenible per al productor, que sovint es 
veu abocat a plegar. Considera que cal recuperar l’ajut d’estat (120 €/ha). 
 
JARC (S. Esquerda) es mostra d’acord amb el que s’ha exposat i diu que el sector s’ha de fer un 
replantejament del que vol fer per tirar endavant; els cultius en regadiu (avellaner, noguera, etc.) són 
productius i tiraran endavant, però els de secà són anti-econòmics i socialment no són sostenibles, però 
cal tenir en compte que amb el canvi climàtic cada cop té més sentit produir en secà. Demana interès, 
tant al sector com a l’administració, per aportar solucions per fer rendibles les explotacions. 
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La directora, E. Guillaumes, comparteix les reflexions del sector i comenta que en la darrera 
Conferència Sectorials es va posar de relleu la importància dels conreus de secà en el Plan Estratégico 
Nacional. Altres comunitats autònomes també tenen identificada aquesta problemàtica (inviabilitat 
econòmica de les explotacions, erosió i abandonament del territori). Té el convenciment de que cal 
utilitzar totes les eines disponibles per buscar la viabilitat de les explotacions allà on estiguin, com ara  
la Llei de la cadena alimentària que vetlla per a que es paguin uns preus justos als operadors de totes 
les baules, especialment la de la producció, i mai per sota dels costos de producció. Des de 
l’administració s’està lluitant per obtenir més recursos, per poder fer millors polítiques, i així s’ha 
demostrat en els successius pressupostos, però els recursos són finits i hi ha molts àmbits i molts 
sectors per abordar. E. Guillaumes deixa clar que els posicionaments de l’administració i del sector, 
són els mateixos i defensen la viabilitat de les explotacions.  
 
V. Marco, recorda que  en el període anterior, la dotació dels ajuts a la fruita seca va incrementar-se en 
1 milió d’euros i a nivell de convergència, el sector de la fruita seca sortirà beneficiat, segons les 
previsions del MAPA. Catalunya ha defensat l’ajut associat al cultiu de fruits de closca i garrofa i no ha 
estat d’acord amb els canvis dels requisits perquè no són favorables per a Catalunya, perquè es perd 
la meitat de superfície, però sí ha lluitat per a que tots els conreus puguin optar a un eco-esquema en 
el nou període de la PAC.  
 
  
4.2. Ajuts directes en el nou PEPAC 
 
El subdirector general de Gestió i Control d'Ajuts Directes, Valentí Marco, informa sobre les novetats 
previstes per al nou període de la PAC 2023-2027, amb el suport de la presentació que s’adjunta, tot 
advertint que estan pendents d’aprovació, i per tant pot ser que part de la informació donada no s’ajusti 
al que finalment s’aprovi.  

punt 4.2- PAC 
2023_2027_TS FSeca_octubre 2021.pdf 

Pel que fa als ajuts directes per al període transitori 2021-2022, la principal novetat és l’adaptació del 
pagament bàsic al mètode de càlcul del límit màxim nacional, amb una petita reducció de dotació per 
adaptar-se al pressupost del nou Marc Financer Plurianual, i l’aplicació de la convergència. 
 
Pel que fa al nou període 2023-2027, V. Marco remarca que es tracta d’una PAC més verda, on 
s’estableixen uns nous criteris de condicionalitat reforçada obligatoris, que no  creu que afectin gaire al 
sector de la fruita seca perquè molts ja s’estan aplicant, i uns ajuts denominats “Eco-esquemes”,  
universals per a tots els conreus, als que poden optar tots els agricultors de forma voluntària. Es reforça 
el component ambiental en els ajuts directes amb els Eco-esquemes, contribuint a “l’Arquitectura 
Ambiental” que caracteritza aquesta nova PAC, per fer front a la degradació del medi ambient i al canvi 
climàtic.  En el segon pilar, seguiran les mesures agroambientals, amb el mateix nivell d’exigència.  
 
V. Marco explica les principals intervencions del “Plan Estratégico de la PAC” (PEPAC) presentat pel 
Ministeri, com ara la nova definició d’Agricultor actiu, el Suport a la Renda a través dels Ajuts Directes 
Dissociats (amb un nou “Ajut Redistributiu”, els Eco-Esquemes, Ajut Bàsic a la Renda i Ajut a Joves),  
les  Mesures Sectorials, amb els Ajuts Directes Associats (entre els que es troba l’Ajut associat als 
productors de fruita seca en secà en àrees amb risc de desertificació”, amb la definició del qual 
Catalunya no està d’acord), i els Programes Sectorials.  
 
Pel que fa al calendari previst, el PEPAC és previst presentar-ho abans del 31 de desembre i, 
paral·lelament, totes les comunitats autònomes estan treballant en la definició de les mesures 
agroambientals del segon pilar. El PEPAC es revisarà el primer semestre de 2022 , per poder començar  
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a aplicar-ho l’any 2023. Els Reglaments UE s’han endarrerit i és previst que es publiquen el primer 
trimestre de 2022. 
La FCAC (J. LL. Bosque) es mostra pessimista amb l’encaix dels cultius llenyosos de secà en els eco-
esquemes proposats i considera un factor negatiu la reducció de la dotació dels ajuts dissociats. 
Demana al DACC que comparteixi la informació obtinguda dels declarants de la DUN, als que se’ls va 
fer una petita enquesta per saber la percepció que tenien sobre si es podrien acollir als eco-esquemes 
plantejats en el moment de sol·licitud de la DUN. Petició 4.2a  
 
V. Marco diu que cada cop més el primer pilar s’impregna de una conscienciació mediambiental, i s’han 
proposat una sèrie de pràctiques que no creu que siguin de difícil aplicació, a nivell general. Balears, 
València i Catalunya van fer una proposta d’eco-esquema per als cultius llenyosos de secà, que 
malauradament no va tenir acceptació pel MAPA.   
 

Unió de Pagesos (E. Agramunt), davant la manca de productes fitosanitaris autoritzats en fruita seca i 
en especial en garrofer, demana a DACC que s’obri la mesura agroambiental “Sistemes alternatius a 
la lluita química” al cultiu del garrofer, tal i com s’ha fet amb l’avellaner, per a la lluita per confusió sexual 
contra la Zeuzera pirina. Així mateix demana al Departament que els tractaments amb olis autoritzats 
(parafínic) que, aplicats a la sortida de l’hivern, es mostren molt eficaços per reduir poblacions i reduir 
tractaments posteriors a la primavera i a l’estiu, siguin considerats com una tècnica més en el Sistema 
alternatiu a la lluita química . Peticions 4.2b i 4.2c 
 
La subdirectora general d‘Agricultura, Neus Ferrete, intervé per informar que es va fer una revisió 
conjunta amb la Subdirecció general de Planificació Rural de la fitxa d’intervenció “Sistemes alternatius 
a la lluita química” presentada pel MAPA, afegint-se diferents tècniques, fins i tot el desherbatge 
mecànic en previsió que el glifosat “caigui” de la llista de producte autoritzats. Es compromet a traslladar 
aquesta proposta a la Laura Dalmau, ara que s’estan valorant les aportacions presentades pel sector 
arran de la consulta realitzada. Afegeix que tot el que sigui avançar en els Sistemes alternatius a la 
lluita química, va en consonància amb la sostenibilitat de les polítiques actuals.  
 
Jordi Mateu comenta que tècnicament s’hauria de treballar bé aquesta proposta dels olis. E. Agramunt 
es mostra d’acord, però insisteix en que pot ser una tècnica vàlida fins que no s’enregistrin noves 
feromones o sistemes de captura massiva per lluitar contra les plagues en fruita seca.     
 
Unió de Pagesos (R. Español i R. Bonet) comenten, per una banda, que és molt complicada la mesura 
de triturar la poda en avellaner i ametller perquè la llenya és molt dura i queden restes massa grans, 
que afavoreixen la instal·lació de fongs al sòl (monília, etc.) i sovint suposa un problema a l’hora de la 
recol·lecció per les cooperatives perquè es barreja amb el fruit. A més ho veuen contraproduent, perquè 
una de les maneres de lluitar contra les plagues és tallar les parts afectades i cremar-les, per no 
incorporar-les al sòl; per tant, a l’hora de dissenyar els eco-esquemes, cal tenir present les 
característiques del cultiu de la fruita seca. Per altra banda, R. Español afegeix que la mesura de deixar 
una coberta verda entre línies tot l’any, en secà és pràcticament impossible per manca d’aigua i la veu 
impossible d’aplicar.    
 
A la pregunta de R. Bonet de si els eco-esquemes són compatibles entre sí, V. Marco respon que sí, 
però només se’n podrà cobrar un.  
 

 

5. Valoració preliminar de les actuacions per pal·liar els robatoris en plantacions de garrofa 
 
La directora E. Guillaumes informa que, tal i com es va demanar a la darrera reunió de la Taula Sectorial, 
el DACC ha realitzat vàries accions encaminades a disminuir o evitar els robatoris de garrofa, i malgrat 
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aparentment no hi ha hagut tant de ressò durant aquesta campanya respecte la passada, ha demanat 
al sector que faci una valoració dels resultats obtinguts.  
 
Josep Lluís Bosque, cap de la Unitat de Representació de la FCAC, entoma la paraula i manifesta que 
les actuacions realitzades per revertir la situació: controls efectuats durant l’època de la collita pels 
Mossos d’Esquadra i els Agents Rurals, obligació de disposar DUN per al lliurament de garrofa als 
centres de recepció, traçabilitat, obligació d’inscripció d’operadors al registre, etc., han donat els seus 
fruits positius, no tant en el volum de garrofes robades, que ha estat similar al de l’any passat, però sí 
en la concentració de les activitats il·legals dels infractors, cosa que hauria de facilitar el seu control.  
S’ha detectat un canvi en el “modus operandi”, havent disminuït el robatori de parcel·les senceres i 
buscant la “trampa” en els camps abandonats, i per tant el problema segueix existint.  
 
J.L. Bosque, comenta que l’exigència d’haver fet la DUN per poder vendre la garrofa al centres de 
recepció, pot ser ha complicat la gestió da les explotacions petites, però ha valgut la pena, tot i que 
essent una mesura dissuasòria, no ha estat suficient i caldria fer l’exercici de comprovar si es tracta de 
DUNs reals o no, i controlar les entitats col·laboradores de la DUN. S’ha observat l’existència de  
“parcel·les testaferro” per encobrir als infractors.  
 
J. L. Bosque afirma que la major presència dels Mossos d’Esquadra, dels Agents Rurals i del propi 
sector durant l’època de la collita de garrofa, ha estat un element dissuasori, però el sector té la sensació 
que la quantitat de garrofa interceptada per aquests cossos, és una quantitat insignificant respecte el 
volum robat. Malgrat el pic del moviment és el de la recol·lecció, no es pot abaixar la guàrdia perquè 
s’han detectat casos de gent que espera amb la garrofa amagada a que es relaxin els controls per 
portar-la als centres de recepció.  
 
Considera que no es pot abandonar cap de les mesures endegades, però cal estudiar i posar en marxa 
una proposta de millora de les actuacions de control a realitzar per evitar els robatoris de garrofa per a 
la propera campanya, on s’inclogui una normativa que doni cobertura legal a les actuacions dels Mossos 
d’Esquadra, un règim sancionador dissuasiu, un sistema àgil i senzill per al control de rendiments per 
parcel.la, etc. El malestar segueix estant present en el sector, que segueix tenint la percepció de que 
el problema no s’ha solucionat. Petició 5a 
 
E. Guillaumes respon que quan estiguin desenvolupats el nou aplicatiu SIEX (Sistema d’Informació 
d’Explotacions), el Quadern telemàtic d’explotació i les millores en el Registre d’explotacions, que 
incorporarà el document de traçabilitat, tindrem les eines suficients per controlar els rendiments 
fàcilment, entre altres qüestions. Tot això es preveu a 3 o 4 anys vista; mentrestant, tot el que es vagi 
desenvolupant per encarar aquesta qüestió, benvingut sigui.  
 
El cap del Servei de Coordinació i Gestió Territorial, Jaume Boada, valora molt positivament com ha 
anat la campanya, amb uns preus històrics i sense un pic de robatoris, tot i que el problema no s’ha 
acabat de resoldre. Fa la reflexió que cal diferenciar entre les garrofes robades de les garrofes 
procedents de parcel·les de titulars que no han fet la DUN. Informa que, arran de la mesura establerta, 
al Camp de Tarragona s’han presentat 600 DUN addicionals associades a la campanya de la garrofa a 
partir del mes d’agost, aflorant superfícies importants de garrofa. Tot i que s’ha detectat la figura de 
l’explotació testaferro, és molt difícil d’esbrinar si es tracta de garrofes robades o garrofes que les han 
deixat recollir, i posa l’exemple de les garrofes recollides en un camp de golf, que segurament no són 
declarades en la DUN del que les cull. La garrofa té una producció molt irregular i per tant serà molt 
difícil de controlar els rendiments, que a més són molt variables d’una zona a altra. S’han inspeccionat  
varis magatzems de recepció de garrofa sospitosos i els resultats no són desorbitadament dolents, 
perquè les entrades i sortides quadren, tot i que algunes partides són de garrofes sense DUN.  
Considera que s’està en el bon camí, malgrat qui vulgui saltar-se la norma ho farà. És de l’opinió que 
cal millorar el control de de les garrofes procedents de parcel·les que no es declaren a la DUN. FCAC 
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(J. L. Bosque) creu que s’han d’anar a buscar les infraccions grosses; les explotacions que blanquegen 
garrofa robada, els operadors sospitosos i les DUN dubtoses, etc. J. Boada es mostra d’acord. 
 
Unió de Pagesos (A. Castellnou) valora positivament la campanya, sobre tot pel que fa als preus 
obtinguts i a les accions de vigilància  control  realitzades pels Mossos d’Esquadra i pel DACC, als quals 
felicita pels resultats, però considera que van arribar un mes tard. Considera que el DACC hauria de 
realitzar les inspeccions oportunes a les explotacions que han fet DUN addicionals perquè li sembla 
que poden ser sospitoses. Fa saber que els consta que s’està produint venda de garrofes a través de 
les xarxes socials (va fer la prova passant-se per productor de garrofa, oferint 10.000Kg que van trobar 
comprador d’immediat a Wallapop), per la qual cosa demana a tothom, (sector i administració) a seguir 
treballant per evitar aquests fraus, de cara a prevenir-los la campanya vinent.   
 
Unió de Pagesos (R. Español) considera que la campanya ha anat bé, i que les actuacions dels mossos 
i del DACC s’han notat considerablement. Està convençut que de les 600 DUN addicionals fetes a partir 
d’agost, la gran majoria corresponen a petites explotacions que no feien la DUN i ara s’han vist 
obligades per poder vendre les garrofes. Cal seguir treballant i demana que es posi en marxa el 
document d’acompanyament de la garrofa del qual es va parlar en la darrera reunió als SSTT de 
Tarragona, i que es dicti la norma necessària des del Departament d’Interior que permeti als Mossos 
d’Esquadra a confiscar la garrofa robada. Peticions 5b i 5c  
 
JARC (S. Esquerda) es mostra d’acord amb el que s’ha dit i demana que la campanya de vigilància per 
evitar robatoris que realitzen dels Mossos d’Esquadra s’iniciï abans, per l’avançament de les 
campanyes agrícoles a conseqüència del canvi climàtic. Petició 5d 
 
AEOFRUSE (M. Borràs) fa la reflexió que s’ha aconseguit que la gent sàpiga que ara hi un control i on 
els Mossos han de posar l’esforç és en les inspeccions dels operadors fraudulents.   
 
FCAC (JL Bosque), per concloure, demana que en la primavera de 2022 el DACC convoqui una reunió, 
als Serveis Territorials de Tarragona, amb la finalitat de valorar els resultats i conclusions de l’actual 
campanya per pal·liar els robatoris en plantacions de garrofa. (El DACC (E. Guillaumes) es compromet 
a passar aquesta petició als directors dels Serveis Territorials del DACC a Tarragona i a les Terres de 
l’Ebre per tal que s’efectuï el balanç de la campanya i les propostes de millora. Petició 5e 
 
6. Torn obert de paraules  

Fitxes informatives per facilitar el compliment de la normativa a les empreses del sector de la 
fruita seca 
 
La directora E. Guillaumes, informa que des de la Subdirecció general d’Inspecció i Control 
Agroalimentari, s’han fet arribar unes fitxes informatives per facilitar el compliment de la normativa 
a les empreses del sector de la fruita seca, i en particular la informació alimentària que cal facilitar al 
consumidor, que s’han fet arribar als membres de la Taula Sectorial juntament amb la resta de 
documentació de la reunió. 
 
La inspectora agroalimentària de la Subdirecció general d’Inspecció i Control Agroalimentari, Gemma 
Garcia, informa que es tracta de 3 fitxes, amb informació orientativa i sense validesa jurídica, publicades 
al web del DACC, disponibles a http://agricultura.gencat.cat/ca/detalls/Noticia/Noves-fitxes-sobre-
letiquetatge-especific-i-aspectes-critics-de-qualitat-de-la-fruita-seca, i són les següents: 
 
 Indicacions específiques de l’etiquetatge de la fruita seca, que complementen les consideracions 

generals establertes pel Reglament (UE) núm. 1169/2011 sobre la informació alimentària facilitada 
al consumidor i les fitxes informatives per a confeccionar un etiqueta d’aliments disponibles 
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a:  http://agricultura.gencat.cat/ca/ambits/alimentacio/etiquetatge/etiquetatge-
aliments/etiquetatge-obligatori/etiquetadetall/ 

 Principals errors en l’etiquetatge de la fruita seca on es detallen errors o irregularitats més freqüents 
detectats en inspeccions i controls en aquest sector.  

 Aspectes crítics de qualitat de la fruita seca, a més de l’etiquetatge, hi ha altres aspectes del procés 
de producció, condicionament i comercialització a tenir en compte en relació amb la qualitat de la 
fruita seca (informació dels documents d’acompanyament i comercials, traçabilitat, contingut 
efectiu dels envasos, etc.). 

 
Gemma Garcia , es posa a disposició del sector per resoldre qualsevol dubte que se li pugui presentar. 

Assegurança agrària en avellaner 
  
La directora E. Guillaumes, informa que s’han assolit tots els compromisos adquirits en la darrera reunió 
de la Taula Sectorial, i destaca la posada en marxa d’una línia d’assegurança per rendiments per 
aquesta nova campanya. Aquesta línia permetrà assegurar qualsevol sinistre ocasionat per adversitats 
climàtiques. L’assegurança indemnitzarà per la pèrdua de producció, hagi estat ocasionada per una o 
diverses inclemències.  
 
La cap del Servei d'Ajuts a la Sostenibilitat Agrària, Pilar Ricart, corrobora el que ha dit la directora i 
explica que l’assegurança, tal com estava concebuda fins ara, no responia a les necessitats del sector. 
Per això, a demanda del sector, el DACC, ENESA i Agroseguro, amb la col·laboració de les OPFH, han 
estat treballant en aquesta línia arribant a la conclusió que la modalitat d’una línia d’assegurança de 
rendiments era la millor opció per donar resposta al sector, ateses les característiques del conreu de 
l’avellaner i la dificultat d’esbrinar durant el peritatge si els danys havien estat provocats per una 
adversitat climàtica o altra; per tant, ara no importarà si la causa ha estat una inclemència o altra, sinó 
la pèrdua de rendiment que aquestes han produït. En cap cas la diferència dels rendiments esperats 
han de ser per causa d’una plaga o una malaltia.   

 
Unió de Pagesos (R. Espanyol) es mostra satisfet per tenir la nova línia d’assegurança, però es lamenta 
que no s’hagi pogut disposar de les dades històriques de rendiment dels darrers 4 o 5 anys a títol 
individual per poder començar ja amb els càlculs individualitzats dels rendiments a efectes del càlcul  
de les primes. 
 
JARC (S. Esquerda) posa de manifest que les reunions amb la Llotja de Reus són molt profitoses, i que 
en la darrera reunió del mes de setembre on eren presents tots els sectors de la fruita seca, es va 
exposar la problemàtica de la garrofa, entre altres qüestions, i se li va advertir, un cop més, per 
l’incompliment del reglament i per les diferències en les cotitzacions que reflecteixen els preus més 
baixos de tots. R. Espanyol lamenta que, estant a finals del mes d’octubre, a l’Alt Camp de Tarragona 
no hi hagi cotització per la garrofa, mentre sí en tenen a les Terres de l’Ebre i al Baix Camp.  
 
El director dels Serveis Territorials, Àngel Xifré, puntualitza que la Llotja de Reus va convocar 3 Meses 
per parlar de preus, una per a l’avellana, una altra per l’ametlla i una tercera per la garrofa, que van ser 
molt interessants perquè van permetre acostar posicionaments entre els representants del sector 
productor i els operadors comercialitzadors sobre una sèrie de contradiccions que es van abordar en 
dites reunions.   
 
La Unió de Pagesos (R. Español i S. Esquerda) reitera la petició al DACC que es replantegi el format 
de les reunions de la Taula Sectorial, perquè resulten massa llargues i sovint queden temes d’interès 
que no es tracten amb la profunditat que mereixen o que es convoquin amb més freqüència, i que 
tinguin un caire més polític ja que els temes tècnics ja disposen d’altres fòrums per debatre’ls.  
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El DACC (E. Guillaumes) en pren nota i es compromet a replantejar el format, tot i que veu molt difícil 
convocar-ne més d’una a l’any per raons d’agenda. Petició 6a 
 
L’Oficina Tècnica de l’Avellana (Jaume Salvat) demana que en properes reunions de la TSA s’inclogui 
el tema de l’afectació de la fauna salvatge als conreus, especialment en zones de muntanya. 
Petició 6b 
 
J. Salvat fa la reflexió que al  Camp de Tarragona, sovint les parcel·les són petites i discontinues i 
moltes d’elles envoltades de boscos que fan molt difícil adaptar-se a les noves normatives i mesures i 
demana sensibilitat al respecte. Petits agricultors no demanen l’ajut per deslligar-se de la complexa 
gestió que els comporta i, si no ho entomen els tècnics de les ADV, no es fan DUNs, produint-se una 
pèrdua d’informació. E. Guillaumes respon que amb el SIEX es pretén fer com una mena d’esborrany 
de la DUN, com es fa amb la declaració de la renda, per tal de facilitar la declaració a aquests petits 
agricultors, així com una entrada per demanar els ajuts.  
 
 
ACORDS, PETICIONS I COMPROMISOS  
 

1. Per unanimitat i s’aprova l’acta de la reunió anterior de 12 de novembre de 2020, referenciada 
amb el codi FS/01/20, amb l’esmena aportada per la Unió de Pagesos a la pàgina 11, al 
penúltim paràgraf: 

- on diu “Tot i així, a aquestes alçades, amb les estratègies de la nova PAC, diu que 
s’inclourà en el paquet de propostes d’Eco-esquemes de la nova PAC. Petició 8a”,  

- Ha de dir, “Tot i així, a aquestes alçades, diu que es farà arribar la proposta en el marc 
del nou futur PDR. Petició 8a” 

Novetats en Sanitat Vegetal 

2a Unió de Pagesos (R. Español) demana que es pressioni al MAPA per tal que s’enregistrin i 
autoritzin més productes fitosanitaris, després de la recerca corresponent, per combatre les 
malalties i plagues de la fruita seca. E. Guillaumes es compromet a  treballar en aquesta línia i 
farà arribar la primera versió del Pla d’Ús Sostenible de Productes Fitosanitaris que s’està 
elaborant, al qual podran fer les aportacions que considerin. 

2b La Unió de Pagesos (E. Agramunt) demana continuïtat en els assajos del seguiment dels 
bernats i la taca blanca, portat a terme per l’IRTA Mas Bové. El DACC (E. Guillaumes) es 
compromet a continuar el projecte, sempre que la dotació pressupostaria per a l’any 2022 ho 
permeti. 

Ajuts  

4.2a FCAC (JLL Bosque) demana al DACC que comparteixi la informació obtinguda dels 
declarants de la DUN, als que se’ls va fer una petita enquesta sobre les pràctiques verdes 
emprades per saber si es podrien acollir als eco-esquemes plantejats en el moment de 
sol·licitud de la DUN. El  DACC (V. Marco) respon que ho revisarà i es respondrà al sector, via 
Taules Sectorials 

4.2b Unió de Pagesos (E. Agramunt) demana al DACC que s’obri la mesura agroambiental 
“Sistemes alternatius a la lluita química” al cultiu del garrofer, tal i com s’ha fet amb 
l’avellaner, per a la lluita per confusió sexual contra la Zeuzera pirina. El DACC (N. Ferrete) es 
compromet a traslladar-ho a la Subdirecció General de Planificació Rural (L. Dalmau) per 
valorar-ho. 

4.2c  Unió de Pagesos (E. Agramunt) demana al DACC  que els tractaments amb olis autoritzats 
(parafínic) siguin considerats com una tècnica més en el Sistema alternatiu a la lluita 
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química. El DACC (N. Ferrete) es compromet a traslladar-ho a la Subdirecció General de 
Planificació Rural (L. Dalmau) per valorar-ho, atès que va en consonància amb el repte de la 
sostenibilitat de les polítiques actuals.  

Valoració preliminar de les actuacions per pal·liar els robatoris en plantacions de garrofa 

5a FCAC (JL Bosque) proposa posar en marxa una proposta de millora de les actuacions de 
control a realitzar per evitar els robatoris de garrofa per a la propera campanya, on 
s’inclogui una normativa que doni cobertura legal a les actuacions dels Mossos d’Esquadra, un 
règim sancionador dissuasiu, un sistema àgil i senzill per al control de rendiments per parcel.la, 
etc. El DACC (E. Guillaumes) es compromet a traslladar aquesta petició als directors dels 
Serveis Territorials del DACC a Tarragona i a les Terres de l’Ebre, per tal que s’efectuï el balanç 
de les actuacions realitzades i s’estudiïn propostes de millora. 

5b Unió de Pagesos (R. Español) demana que es posi en marxa el document 
d’acompanyament de la garrofa del qual es va parlar en la darrera reunió als SSTT de 
Tarragona. 

5c Unió de Pagesos (R. Español) demana i que s’elabori la norma necessària des del 
Departament d’Interior que permeti confiscar la garrofa robada als Mossos d’Esquadra.  

5d JARC (S. Esquerda) demana que la campanya de vigilància per evitar robatoris que 
realitzen dels Mossos d’Esquadra s’iniciï abans, per l’avançament de les campanyes 
agrícoles a conseqüència del canvi climàtic 

5e FCAC (JL Bosque) demana al DACC que, en la primavera de 2022, convoqui una reunió als 
Serveis Territorials de Tarragona, amb la finalitat de valorar els resultats i conclusions 
de les mesures emprades en l’actual campanya per pal·liar els robatoris en plantacions 
de garrofa. El DACC (E. Guillaumes) es compromet a traslladar aquesta petició als directors 
dels SSTT de Tarragona i de les Terres de l’Ebre, per tal que s’efectuï el balanç de la campanya 
i les propostes de millora. 

 
Torn de paraules 

6a La Unió de Pagesos (R. Español i S. Esquerda) reitera la petició al DACC que es replantegi 
el format de les reunions de la Taula Sectorial, perquè resulten massa llargues i sovint 
queden temes d’interès que no es tracten amb la profunditat que mereixen o que es convoquin 
amb més freqüència, i que tinguin un caire més polític ja que els temes tècnics ja 
disposen d’altres fòrums per debatre’ls.  El DACC (E. Guillaumes) en pren nota i es 
compromet a replantejar el format, tot i que veu molt difícil convocar-ne més d’una a l’any per 
raons d’agenda . 

6b  Oficina tècnica de l’avellana (Jaume Salvat) demana que en properes reunions de la TSA 
s’inclogui el tema de l’afectació de la fauna salvatge als conreus, especialment en zones 
de muntanya. 

      
     
ANNEXOS A L’ACTA 
 

 Esborrany acta reunió anterior  
 Xylosandrus compactus (presentació) 
 Bernats i taca blanca en avellaner (presentació)  
 Xylella fastidiosa (presentació)  
 Oficina Tècnica de l’Avellana (presentació)  
 Balanç campanya i situació ajuts directes (document) 
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 Ajuts directes en el nou PEPAC (presentació)  
 

 
 
Sense més temes a tractar, la directora general d’Agricultura i Ramaderia agraeix als assistents la seva 
presència i dóna per finalitzada la reunió quan són les 14:14h. 
 

 
La secretària,               Vist i plau,   
 
 
 
 
 
 
Coordinadora Tècnica de les Taules Sectorials  
Agràries                    Directora general       
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